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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

ارگان دولت در نقش وکیل مدافع
بدعهدی اروپا را توجیه کرد

سرویس سیاسی ـ
در شرایطی که دولت به اروپا برای اجرای تعهداتش مهلت 60 روزه داده است، روزنامه ایران دیروز گفت وگویی را با اصغر 
نوری، مدیرعامل شرکت ایرانی اینستکس منتشر کرد و وی به صراحت به توجیه بدعهدی اروپا در عمل به تعهدات برجامی 
و وقت کشی آنها پرداخته است. مدیرعامل شرکت ایرانی اینستکس گفته است: »انجام هر فعالیت اقتصادی در دنیا نیازمند 
سازوکار مشخصی است. اجرایی شدن سازوکار ویژه ایران و اروپا نیز نیازمند هماهنگی برخی استانداردهایی است که به یک 
نرم جهانی تبدیل شده است. در این زمینه تمام اقداماتی که اروپایی ها در شرکت مادر اینستکس برای رفع موانع موجود 

انجام می دهند در شرکت ایرانی نیز در حال انجام است.«
وی می گوید: »بنابراین اسم اجرای استانداردهای بین المللی در زمینه تجارت و مبادلات مالی را نمی توان سنگ اندازی 
گذاشــت. در واقع این شــرکت با هر کشور دیگری هم که بخواهند همکاری کنند نیازمند وجود استانداردهای مشخصی 
اســت و این یک موضوع ســلیقه ای یا سیاســی نیســت.« »به گفته وی پس از اجرای برجام نیز شرکت ها و بانک های 
 بســیاری برای همکاری به ایران آمدند ولی مهم ترین مشــکل در راه ایجاد این همکاری ها به روز نبودن اســتانداردهای 

بین المللی بود.«
ارگان دولت در موضوع توافق هســته ای به جای حرکت در راســتای منافع ملی و استیفای حقوق پایمال شده ایران 
در برجام، یا سخنگوی ترامپ است یا وکیل مدافع اروپا. این در شرایطی است که تعلل، وقت کشی و امتیازخواهی گواه بر 
همدستی اروپا با آمریکا در پسابرجام بود. اروپا که پس از خروج آمریکا از برجام باید مبادلات بانکی و خرید نفت از ایران 
را تضمین می کرد، ژست طلبکارانه گرفت و امتیازات موشکی و منطقه ای خواست. وعده راه اندازی کانال مالی اش هم به 
»اس پی وی« ـ مبادله نفت در مقابل کالاـ و سپس »اینستکس« -مبادله پول نفت دیگر کشورها با غذا و دارو- تقلیل یافت. 
از راه اندازی آن هم خبری نیست. اساسا هدف اروپا و آمریکا تداوم اجرای محدودیت های هسته ای از سوی ایران و تعمیم 
برجام به حوزه های موشکی و منطقه ای و ادامه بدعهدی و زیاده خواهی از سوی آنهاست. ارگان دولت هم البته در داخل 

پازل دشمن را تکمیل می کند.
مسئولان اینستکس از FATF حرف نمی زنند

جالب اینکه ارگان دولت نوشته: »به گفته وی حتی در جلسات مسئولان این شرکت هیچ بحثی درباره اف ای تی اف هم 
نمی کنند و تنها در قالب وظایف محول شده به این شرکت حرکت می کنند.«

تورم حاصل بی توجهی دولت به نقدینگی است
روزنامه آرمان دیروز در مطلبی نوشت: »از آنجا که دولت یک برنامه استراتژیک در حوزه اقتصاد تدوین  نکرده که بر پایه 
آن برنامه هایش را اجرایی کند، بحث فقط در اندازه مهار تورم بیان می شود اما سازوکارهای اجرایی مبتنی بر کنترل تورم 
و سطح عمومی قیمت ها را عملا نداریم. به خاطر اینکه آنچه باعث شکل گیری تورم در اقتصاد شده، اصولا در سازوکارهای 
علت یابی دولت نیســت. یکی از آن عوامل، بحث نقدینگی اســت که در زمان ابتدای دولت آقای روحانی، میزان نقدینگی 
حدود 500 هزار میلیارد تومان بود و این رقم در حال حاضر به حدود دو هزار هزار میلیارد تومان رسیده که در حقیقت 
چهار برابر شده است. درحالی که ما از تیم اقتصادی دولت که مدعی بحث کنترل تورم بود این مطلب را انتظار نداشتیم اما 

به لحاظ بی توجهی به این عامل در این مسیر قرار گرفت.«
این روزنامه زنجیره ای در ادامه نوشــت: »دولت یازدهم که در چهار ســال اول هم مدعی کاهش تورم بود، براســاس 
برنامه ریزی عمل نکرد. در واقع دولت آگاهانه چارچوبی را برای کاهش تورم یا نظامی که بتواند سطح عمومی قیمت ها را 
تحت کنترل و کاهش قرار دهد، ایجاد نکرد. دولت در مسیری که اقتصاد با رکود همراه بوده، قرار گرفت و یکی از ویژگی ها 
و خصوصیات اقتصادی که با رکود همراه است اینکه خودبه خود در نظام مندی رکود، تورم تحت کنترل قرار می گیرد، اما اگر 
در کنارش زمینه های فعال اقتصادی که بتواند نقدینگی را در جهت تولید قرار دهد، در سازوکار دولت قرار نگرفت، تبدیل 
به عاملی شد که به خود تورم هم دامن زد. اصولا در چند سال فعالیت دولت، خود دولت و تیم اقتصادی اش هیچ موقع از 

بحث نقدینگی گلایه مند نشدند و شخص رئیس جمهور و تیم اقتصادی اش به این موضوع نپرداختند.«
متاســفانه دولتمردان هیچ گاه حاضر نیســتند که تقصیرها و قصورهای خود را بپذیرند. مدیریت نقدینگی و هدایت 
صحیح آن به سمت تولید موجب کاهش رکود، کاهش بیکاری و کاهش تورم خواهد شد. اما دولت هیچ گاه به این مسئله 

بسیار مهم توجه نکرد.
اصلاح طلبان: دولت تقصیری ندارد!

برای جبران ابتدا باید پذیرفت که  اشتباهی رخ داده و پس از آن به جبران آن پرداخت. تا وقتی شخصی نمی پذیرد که 
شرایط ماحصل اقدامات اوست، قطعا اقدامی هم در جهت اصلاح آن مسیر  اشتباه نمی کند. این حکایت دولت تدبیر و امید 

است و البته نقش مدعیان اصلاحات در عدم اصلاح مسیر اشتباه، قابل توجه است.
روزنامه شرق در شماره دیروز خود مصاحبه ای با محمد عطریانفر، فعال سیاسی اصلاح طلب انجام داده که در بخشی 
از آن عطریانفر گفته است: »دولت دوازدهم هم در عرصه خارجی دچار بحران های مهمی مانند تحریم و نقض برجام است 
و هم در عرصه داخلی میراث دار بحران های برجا مانده دولت آقای احمدی نژاد است. وقتی دولت با چنین شرایطی مواجه 

است نمی تواند خروجی موفقی داشته باشد.«
بایــد گفت که آنچه ایــن فعال اصلاحاتی از آن به عنوان تحریم و بحران در عرصــه خارجی نام می برد، اولا در تمام 
دولت ها کم و زیاد بوده است یعنی ایران از وقتی خواست استقلال داشته باشد و به شرق و غرب عالم وابسته نباشد، دچار 
تحریم های نظام سلطه شد. در بعُد بحران های خارجی و خروج آمریکا در برجام نیز باید گفت که این ماحصل عدم شناخت 
دیپلمات های مذاکره کننده است. متاسفانه مذاکره کنندگان برجام به خط قرمزها کم توجه بودند و از غرب تضمین لازم را 
نگرفتند و به جای عمل متوازن و گام به گام به تعهدات، یک باره و پیش از موعد به تعهدات ایران عمل کردند تا مگر خود را 

در دل آنها جا کنند! پس این موضوع نیز ماحصل »بی تدبیری« خود دولتمردان است.
اما در موضوع داخلی باید به آقای عطریانفر تبریک گفت چرا که پس از مدت ها که فرافکنی به شیوه »تقصیر قبلی هاست« 
به دست فراموشی سپرده می شد، او با رویکرد بازگشت به قبل دوباره احیاگر این فرافکنی شده است. باید از اصلاح طلبان که 

با این سخنان عملا  اشتباه را به گردن دیگری می اندازند، به عنوان یکی از مسببین اصلی وضع موجود نام برد.
آیا واگذاری میزان زیادی ارز به صورت رانتی در بهار سال گذشته نیز تقصیر قبلی ها بود؟

آیا 6 سال ریاست شخصی مانند آخوندی بر وزارت مسکن که در برنامه اش خانه ساختن و حتی نظارت بر بازار مسکن 
و نیز اجاره بها جایی نداشت نیز تقصیر قبلی ها بود؟

آیا عدم نظارت دولت بر قیمت کالاها و عدم ساماندهی بانک ها نیز تقصیر قبلی هاست؟
آیا این همه قانون ستیزی دولت تدبیر و امید تقصیر قبلی هاست؟

آیا  اشرافیت مهلک دولت تقصیر قبلی هاست؟ اصلاح طلبان و زنجیره ای ها چه چیزی را توجیه می کنند؟
مصاحبه شونده در بخش دیگری به عارضه ای که  گریبان گیر اصلاح طلبان شد  اشاره می کند: »اما در موارد عدیده ای 
تندروی های]اصلاح طلبان[ به عارضه ای مهلک برای جریان اصلاحات تبدیل شد... یکی از محورهای تندروی اصلاح طلبان 
همین موضوع مورد  اشاره شما است. کسانی که در آن روزگار آقای هاشمی را تخریب کردند، باید پاسخ گو باشند. قطعا یکی 
از نقاط سیاه و افراطی که ضربه سنگینی بر پیکره جریان اصلاحات وارد کرد، نوعی مواجهه برخی تندروهای اصلاح طلب 

با آقای هاشمی بود.«
منافع اقتصادی مهم ترین خواسته ما از برجام یا اساس و ماهیت آن؟

روزنامه ایران دیروز نوشــت: »انتظار ایران تعهد طرف های برجام برای جبران مافات فشــارهای اقتصاد و تحریم های 
آمریکاست که به طور مشخص تسهیل شرایط برای فروش نفت و مبادلات بانکی در رأس آنها قرار دارد. بنابراین باید مراقب 

بود که هر تاکتیک یا توطئه ای این خواسته به حق ایران را به حاشیه نبرد و سایه خود را روی این انتظار نیفکند. 
بعید نیست که در بازی تاکتیک ها و ذیل جنگ رسانه ای یا عملیات روانی برجسته سازی درباره جنگ یا مباحث حاشیه ای 
مرتبط با میانجیگری و اینکه چه کسی با ترامپ تماس بگیرد، اصل ماجرا که انتظارات ایران از طرف های برجام برای کمک 
به اقتصاد ایران است را تحت الشعاع قرار دهد. میدان بازی ایران در برجام یک قرارداد مشخص و آشکار است که با خارج 
شدن آمریکا و اعمال تحریم های این کشور علیه ما، حالا در  هاله ای از ابهام فرو رفته و تلاش های طرف های باقیمانده باید 

معطوف به جبران این فشارها و انجام تعهدات خود باشد. 
تعلل در اجرایی کردن این انتظارات به بهانه های مختلف حاشیه ای و درگیر شدن در ماجراهای خودساخته یا دیگر 
ساخته نباید اصل کار را به فراموشی بسپارد. ما رسانه ای ها هم به نظر باید نسبت به این مهم اهتمام داشته و همواره آن را 

یادآور شویم که منافع اقتصادی مهم ترین خواسته ما از برجام بوده، هست و خواهد بود.«
منافع اقتصادی نه مهم ترین خواسته ما از برجام، که اساس و ماهیت آن بوده است. وزیر امور خارجه سال گذشته در 
گفت وگویی مدعی شد که »برجام از همان ابتدا به دنبال اهداف اقتصادی نبوده« که ظاهرا فراموش کرده بود، رئیس جمهور 
در انتخابات چرخیدن چرخ کارخانه ها و چرخ سانتریفیوژها را فریاد می زد و حتی آب خوردن مردم را هم به توافق هسته ای 

منوط کرد. 
یک کاربر فضای مجازی در پاسخ به نظرسنجی سایت الف درباره این گفته ظریف، نوشته بود: »]هدف برجام[ تست 

صنعتی بود برای ارزیابی اثرات بتن و میزان چسبندگی بتن درون قلب رآکتور!«

درمکتب امام

دولت تابع امیرالمؤمنین)ع(
دولــت واقعــاً بايد بــا تمام قدرت آن طــورى كه على)ع( بــراى محرومين دل 

مى ســوزاند، اين هم با تمام قدرت دل بســوزاند براى محرومين، مثل يك پدرى كه 

بچه هايش اگر گرسنه بمانند، چطور با دل افسرده دنبال اين مى رود كه آنها را سير 

بكند، يك دولت تابع اميرالمؤمنين بايد اين طور باشد.

صحیفه امام؛ ج18؛ ص159 | جماران؛ 4 مهر 1362

ذات اقدس اله در قرآن فرمود: ما عِنْدَکُمْ ینَْفَدُ وَ ما عِنْدَ الله باقٍ=آنچه نزد 
شماست فانی می شود؛ امّا آنچه نزد خداست باقی است )1( شما هرگز از بین 
نمي روید، انسان، مرگ را مي میراند نه بمیرد، این حرف سنگین و وزین انبیاست، 
همه انبیا مخصوصاً خاتم آنها )علیهم السلام( آمدند به ما بفهمانند که انسان 
یک دشمن دارد به نام مرگ و اگر از چیزهاي دیگر هراسناك است، براي اینکه 
منتهي به مرگ است. به انسان ها گفتند شما در مصاف با مرگ پیروز هستید، 
انسان است که مرگ را مي میراند، نه بمیرد، انسان است که با مردن از پوست 
به در مي آید نه بپوسد. تعبیر لطیف و شیرین قرآن کریم این است کُلُّ نفَْسٍ 
ذائقَِهُ المَْوْتِ)2(، نه »کلّ نفس یذوقها الموت« هر کســي مرگ را مي چشد و 
هضم مي کند نه اینکه مرگ، او را بچشد و هضم کند؛ این حرف تازه انبیاست 
که انسان، مرگ را مي میراند نه بمیرد؛ زیرا ما وقتي وارد صحنه برزخ شدیم، ما 
هستیم و مرگ نیست، وارد صحنه قیامت شدیم، ما هستیم و مرگ نیست، وارد 
صحنه بهشت شدیم ،ما هستیم و مرگ نیست, اعلام مي کنند که لاَ یذَُوقُونَ فیِهَا 
المَْوْتَ إلِاَّ المَْوْتهََ الْوُلیَ= در آنجا جز مرگ نخستین مرگی نخواهند چشید)3( 
ومرگي در کار نیست. اگر ما یک موجود ابدي هستیم و ما مرگ را مي میرانیم 
،هر ذائقي مذوق را هضم مي کند نه به عکس، اگر کسي شربتي نوشید، چاي 
نوشــید، آب نوشــید، این ذائق است که آن مذوق را در خود هضم مي کند نه 
خودش هضم شود. اگر ما ماندني هستیم، چه اینکه هستیم، قرآن کریم به ما 
فرمود شما بخشي از زندگي تان به زمان و زمین برمي گردد، این فناپذیر است: 
ما عِنْدَکُمْ ینَْفَدُ اما ما عِنْدَ اللهِ باقٍ، من شما را عنداللّهي کردم و مي کنم، انبیا 

آمدند که فیض را از من بگیرند و به دست شما برسانند. 
قرآن؛ ریسمان آویخته از آسمان به زمین

ذات اقدس اله آن فیض ویژه و آن علوم و معارفش را مخصوصاً قرآن کریم 
را که نازل کرد، آن طوري که باران را نازل کرد قرآن را نازل نکرد. باران را انزال 
کرد؛ یعني به زمین انداخت قرآن را نازل کرد یعني به زمین آویخت، این یک 
طناب ممدود و حبل متین است که آویخته شده، نه انداخته شده؛ چیزي که 
انداخته شــده باشد، تمسّک به آن ،مشکل خود آن را حل نمي کند، چه رسد 
به اینکه مشکل ما را حل کند. اما اگر حبل متین شد، آویخته شد یک طرف 
آن به دست خدا بود، یک طرف آن به دست ما بود، اعتصام به آن ما را از هر 
گزنــدي حفظ مي کند، نه مي گذارد که بیفتیم، نه مي گذارد که مانع دیگران 
باشیم. این فیض الهي را در سوره مبارکه »نحل« به ما فرمود، من کاري کردم 
شما عنداللّهي شوید؛ وقتي عنداللّهي شدید، براي همیشه مي مانید. هیچ کس 
حاضر نیســت که از بین برود ما اگر از مرگ مي ترســیم براي این است که از 
عدم مي ترســیم، اینها آمدند به ما گفتند مرگ، عدم نیست. اینچنین نیست 
که گودالي به نام عدم باشد که این سالک و متحرّك در این گودال فرو برود، 
بعد ســر از قیامت در بیاورد ، مرگ یک ســکّه دو روست، هجرت است، از آن 
جهت که ما جهان طبیعت را، دنیا را ترك مي کنیم یک صبغه عدمي دارد، ما 
خیال مي کنیم مرگ نابودي است ،مرگ هجرت است، ما لحظه به لحظه داریم 
خلق جدید را تجربه مي کنیم. انبیا آمدند گفتند این طور نیســت که گودالي 
در وســط باشد که شما دراین گودال بروید نابود بشوید. در مسیر طولاني تان 
گاهي دنیا را رها مي کنید و وارد صحنه برزخ مي شــوید و مانند آن، پس شما 
عنداللهّي هستید. اگر موجودي عنداللهي بود؛ یعني این صحنه را رها کرد وارد 
صحنه دیگر شــد بالخره ما در صحنه دیگر زنده ایم، بدن داریم، روح داریم، 
رابطه روح و بدن هســت نیاز به غذا و مســکن و زاد و راحله داریم، ما موجود 
زنده ایم، موجود زنده نیازمند به اموري است که او را حفظ کند ،چیزهایي باید 

تهیه کرد که به درد ابد ما بخورد.
 فقدان روابط و ضوابط دنیایی در قیامت

آنجا زندگي ما جمعي است، ولي اجتماعي نیست؛ اینکه در سوره مبارکه 
»واقعــه« فرمود: إنَِّ الْوَّلینَ وَ الْخِریــنَ لمََجْمُوعُونَ إلِي  میقاتِ یوَْمٍ مَعْلُومٍ = 
بی تردید همه پیشینیان وهمه پسینیان ،همگی در موعد روز معیّنی گردآوری 
می شوند)4( همه یک جا هستند اما بي همند نه با هم:کُلٌّ أتَوَْهُ داخِرینَ= همگی 
با زبونی رو به سوی او آورند، )5( وَ کُلُّهُمْ آتیهِ یوَْمَ القِْیامَه فَرْداً)6( هیچ کسي 
مســئول دیگري نیست، هیچ کســي با دیگري کار ندارد، نه رابطه اي در آنجا 
حاکم است نه ضابطه اي، هر کسي مهمان کار خودش است. ما مشکلاتمان را 
در دنیا یا با رابطه حل مي کنیم یا با ضابطه حل مي کنیم، یا با ضابطه تجاري، 
خریدن، فروختن، اجاره کردن، مصالحه کردن، مضاربه کردن مشــکلاتمان را 
حل مي کنیم ،یا اگر کسي سالمند است به وسیله فرزندانش تأمین مي شود، 
نوسال است به وسیله پدرانش تأمین مي شود ،این روابط خانوادگي و آن ضوابط 
اجتماعي مشکل گشاست؛ اما بعد از مرگ نه رابطه خانوادگي است: یوَْمَ یفَِرُّ المَْرْءُ 
مِنْ أخَیهِ )7( نه ضابطه اجتماعي اســت که خرید و فروش باشد، به نحو لاي 
نفي جنس لا بیَْعٌ فیهِ وَ لا خُلَّهٌ )8(این بیع کنایه از مطلق تجارت است یعني 
هیچ رابطه تجاري نیست، خلیل و دوست و حبیب بازي هم که نیست. در آنجا 
نیاز هست؛ و رفع نیاز از همین جا باید فراهم شود، آنجا هیچ خبري از خریدن 
و فروختن و دوست بازي نیست، هر کسي مهمان سفره خودش است، ما باید با 
یک سفره پرباري برویم. اگر متاع دنیایي تأمین کردیم درسوره »نحل« فرمود: 
ما عِنْدَکُمْ ینَْفَدُ اگر متاع معنوي و الهیات و معارف و قربت الهي تأمین کردیم 

این می ماند: ما عِنْدَ الَلهّ باقٍ.
رابطه میان نماز و زشتی ها

 این نماز را قرآن به ما نگفت بخوانید، به ما نگفت نماز خواندني اســت؛ 
لاهًًَْ)9( هر جا ســخن از نماز اســت ســخن از اقامه اســت فرمود: أقَیمُوا الصَّ
بــراي اینکه کتاب، کتاب حکیم اســت، کتاب حکیمانه، صدر و ســاقه اش 
بایــد هماهنگ باشــد. اگــر دین به ما گفــت »الصلاهًْ عمــود الدین«)10( 
مــا هم قبــول کردیم، خالق مــا فرمود: نماز ســتون دین اســت، اگر نماز 
 ســتون دین اســت، ســتون را که کســي نمي خواند، اگر قــرآن گفته بود 
»اقرأ الصلاهًْ« این ـ معاذ الله ـ اوّلین  اشکال بر قرآ ن بود، مگر ستون خواندني 
لاهًْ  اســت؟ اگر از طرفي گفتید نماز ستون دین است باید بگویید هأقَیمُوا الصَّ
قرآن هم همین کار را کرده، در هیچ جا ندارد شما نماز بخوانید. اگر »یصلّي«،)

لاهًْ است، فرمود  11(»مصلّي«،)12(»مصلّون« هست آن هم به معناي أقَیمُوا الصَّ
این ستون را باید نگه بدارید نه بخوانید. اگر سخن از نماز خواندن است نه این 
را بر ما واجب کردند، نه به ما دستور دادند، نه نماز این است، نماز ستون دین 
است ستون را باید اقامه کنیم. این ستون که اقامه مي شود براي این است که 
آ ن سقف خیمه را نگه بدارد ،اگر کسي در سقف خیمه بود و زیر این ستون بود 
از هر گزندي مصون است؛ آن وقت فرمود وقتي وارد این خیمه شدید زیر این 
لاهًْ تنَْهي  عَنِ الفَْحْشاءِ وَ المُْنْکَر= نماز از کار زشت  ســتون قرار گرفتید: إنَِّ الصَّ
و ناپسند باز می دارد )13( یک تعامل متقابلي بین نماز و بدرفتاري هست، اگر 
ًَْ تنَْهي   لاهًًْ نماز جلوي بدي را مي گیرد، بدي هم مانع صلات اســت. اگر إنَِّ الصَّ
عَنِ الفَْحْشاءِ وَ المُْنْکَر »ان الفحشا و المنکر ینهیان عن الصلاهًْ« چطور مي شود 
تعامل نباشــد، چطور مي شود تضاد نباشد، چطور مي شود نماز جلوي بدي را 

بگیرد و گناه جلوي نماز را نگیرد ، چنین چیزی شدنی نیست. 
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( 
در جلسه درس اخلاق؛ 92/12/15 

مرکز اطلاع رسانی اسرا 

تهیه توشه پربار برای آخرت

خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود. 
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عضو فراکسیون ولایی در نطق میان دستور 
گفــت: همه ملت ایــران می دانند دو طیف 
اصلاحات و حامیان دولت که امروز در تلاش 
هستند، صندلی ریاست مجلس را به دست 
خود بگیرند، تلاشی برای حل مشکلات مردم 
نکردند و وضع موجود حاصل فکر و تصمیمات 

آنها است. 
روز گذشته »حجت الاسلام نصرالله پژمان فر« در 
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی در نطق میان 
دســتور خود، ضمن تسلیت ایام شهادت حضرت 
علی)ع( گفت: مناسب است در روزهایی که مجلس 
در آستانه انتخابات هیئت رئیسه برای شروع سال 
چهارم است، یک نگاهی به گذشته داشته باشیم. 
جای تردید نیست که وضع موجود و نابسامانی های 
ایجاد شــده در کشور محصول دو تفکر اصلاحات 
و اعتدال اســت که با مشارکت خود و با در دست 
گرفتن فرمان مجلس و دولت، این وضع را بر کشور 

تحمیل نموده اند.
نماینده مردم مشهد در مجلس تاکید کرد: آغاز 
این اتفاقات، تصمیم غلطی بود که در موضوع برجام، 
این اکثریت در مجلس و دولت انجام دادند که نتیجه 
آن، چیزی جز حقارت، خسارت و عقب افتادگی برای 

کشور ما نبود.
پژمان فر خاطرنشان کرد: امام فرمودند »مجلس 
باید در رأس امور باشــد« اما باید اعتراف کرد که 
مجلس دهم هیچ وقت در حل مســائل ضروری، 
معیشــتی و اساســی مردم اقدامی نکرد و در یک 
کلام، در رأس امور ریل گذاری و نظارتی که منجر 
به نجات کشور باشد، اقدامی انجام نداد که این امر 
چیزی نیست که در جایی غیراز ترکیب مجلس دلیل 

آن را جست وجو کرد.
عضو فراکســیون ولایی تاکید کرد: همه ملت 
ایران می دانند دو طیف اصلاحات و حامیان دولت 
)فراکسیون مستقلان( که امروز در تلاش هستند، 
صندلی ریاســت مجلس را به دست خود بگیرند، 
تلاشــی برای حل مشکلات مردم نکردند و تاکید 
می کنــم که وضع موجود حاصل فکر و تصمیمات 

آنها بوده است.
نماینده مردم مشهد در مجلس با بیان اینکه 
فراکسیون نمایندگان ولایی در این مجلس در اقلیت 
قرار داشــت و با وجود در اقلیت بودن، تمام تلاش 
خود را در تأثیرگذاری و اصلاح وضع موجود به کار 
گرفت، اظهار داشت: اما روشن است که نتوانستیم 
بســیاری از وظایف خود را به صورت تمام و کمال 
انجام دهیم و این دلیلی ندارد جز اینکه ما در مجلس 
در اقلیت هستیم و مردم بدانند که نقش دو طیف 
موجــود را در وضع کنونی مؤثر می دانیم و به هیچ 
وجه نمی توانیم به جانب داری از طرفی، مشی آنها 

را برگردن بگیریم.
پژمان فر اضافه کرد: به همین جهت فراکسیون 
ولایی تصمیم دارد فهرست مستقلی را در مجلس 

اعــلام کند تا تحت عنوان مشــترکی از جریانات 
قرار نگیرد.

وی همچنین در تذکری به رئیس  قوه قضائیه 
با بیان اینکه برخورد با دانه درشت ها و رانت خواران 
را یک ضرورت بدانند، گفت: چه معنا دارد که یک 
جوان 100 میلیارد تومان را چیزی نداند و به واسطه 
خویشاوندی، رانت ایجاد بکند و با او برخورد جدی 

صورت نگیرد.
بیشترین قانون شکنی در دولت تدبیروامید

این نماینده مجلس در تذکری به رئیس جمهور، 
افزود: تعلل و دست به دست کردن شما در رساندن 
14 میلیارد دلار به صورت سهمیه بندی به مردم که 
قانون تکلیف بر شما کرده است، امری است که به 
هیچ وجه قابل بخشش نیست. امیدواریم تأخیر 3 
ماهه صورت گرفته و خسارت های ایجاد شده، شما 
را متنبه کرده باشد که دست از لجبازی برداشته و 

بر قانون تمکین کنید.
وی با طرح این سؤال »آیا آقای رئیس جمهور 
می دانید که شــما بیشــترین قانون شکنی را بین 
دولت های گذشته در جمهوری اسلامی داشته اید؟«، 
تاکید کرد: شــما بیشترین قانون شکن بوده اید! با 
توجه به مشــکلاتی که بر اثر ســیل و بارش های 
مکرر در کلات ایجاد شده است، لازم است شورای 
مدیریت بحران اســتان خراسان رضوی با حضور 
مسئولان کشوری به منظور اقدامات جدی در این 

شهر، اقداماتی را صورت دهند.
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی گفت: از مردم 
و مسئولان محلی خواستارم هرگونه کوتاهی بنده را 
به موجب کم کاری و کاستی در امر خدمت رسانی، به 
ما و دفتر ما اطلاع رسانی فرمایند و هم چنین لازم 
است به صورت عاجل خسارت هایی که به کشاورزان 
در کلات وارد شده، این امر جبران شده و به نیازهای 

درمانی و دارویی ایثارگران پاسخ داده شود.
شکایت مجلس 

از عدم حمایت از آمران به معروف 
روز گذشته در جلســه علنی مجلس شورای 
اســلامی بررســی گزارش کمیســیون فرهنگی 
درخصوص اجرای قانون حمایت از آمران به معروف 
و ناهیان از منکر، طبق ماده 234 آئین نامه داخلی 

مجلس، در دستور کار قرار گرفت.
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در 
این گزارش اعلام کرده است: براساس گزارش ستاد 
امــر به معروف و نهی از منکر و گزارش وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، تبصره ماده 9 قانون حمایت از 
آمران به معروف و ناهیان از منکر در قانون بودجه 
سالیانه کشور درج نشده و ردیف درآمدی برای آن 
پیش بینی نشده به همین جهت، سازمان برنامه و 

بودجه تکلیف خود را اجرا نکرده است.
این گزارش در ادامه افزوده اســت: مستند به 
گزارش های ستاد، سازمان صدا و سیما تکلیف مذکور 
در ماده 10 را ناقص انجام داده اســت. همچنین از 

وزارت علوم و سازمان بسیج، گزارشی درخصوص 
این حکم قانونی دریافت نشــده است، همچنین 
وزارت امور خارجه و ســازمان فرهنگ و ارتباطات 
اســلامی به تکلیف خود مبنی بر آگاه سازی اتباع 
خارجی نسبت به قوانین و مقررات و رعایت شئون 

اسلامی عمل نکرده اند.
دیگر اینکه ســازمان امور اداری و استخدامی 
کشور مطابق ماده 2 دســتورالعمل اجرایی قانون 
موظف به تصویب ســاختار سازمانی و تشکیلات 
تفصیلی لازم بوده اســت؛ لکن مستند به گزارش 
ســتاد، علیرغم تهیه ســاختار و تائید آن توسط 
رئیس ستاد، این سازمان تابه حال به وظیفه قانونی 

خود عمل نکرده است.
این گزارش افزوده: ستاد امر به معروف و نهی از 
منکر در ماده 16 قانون مکلف بوده است که گزارش 
عملکرد خود را سالیانه به مقام معظم رهبری و قوای 
سه گانه ارسال کند؛ این قانون ناقص اجرا شده است. 
همچنین ســتاد در ماده 22 مکلف بوده است در 
هفته احیای امر به معروف و نهی از منکر، گزارش 
عملکرد خود را به کمیسیون فرهنگی ارسال کند 
که این حکم نیز اجرا نشده است همچنین مستند 
به گزارش های ستاد، بنیاد شهید، سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اســلامی، شهرداری ها، سازمان میراث 
فرهنگی، سازمان برنامه و بودجه، حوزه های علمیه، 
سازمان تبلیغات اسلامی، سازمان صدا و سیما، قوه 
قضائیه، وزارت علوم، وزارت آموزش و پرورش، وزارت 
اطلاعات، وزارت امور خارجه، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و نیروی انتظامی به عنوان دســتگاه های 
اجرایی موضوع قانون، گزارش فعالیت خود را به ستاد 

ارائه نکرده و تکالیف قانونی خود را انجام نداده اند.
نمایندگان در پایان طبق ماده 234 آئین نامه 
داخلی مجلس، با 171 رأی موافق، 14 رأی مخالف 
و 8 رأی ممتنــع از مجمــوع 229 نماینده حاضر 
در مجلس، با ارســال این گــزارش به قوه قضائیه 

موافقت کردند.
اشتباه محاسباتی دشمن پرهزینه خواهد بود

در جلســه علنی دیروز مجلس سردار رشید 
فرمانــده قــرارگاه مرکزی خاتم الانبیــاء )ص( به 
مناسبت سالروز آزادسازی خرمشهر سخنرانی کرد. 
وی با بیان اینکه ما با بازتولید قدرت دفاعی و ثبات 
سیاسی، قدرت کنونی را به دست آوردیم، گفت: ما 
خسارت های حاصل از عدم آمادگی و غافلگیری در 
آغاز جنگ را امروز به هوشیاری دائمی و برخورداری 

از آمادگی دفاعی و بازدارنده تبدیل کردیم.
فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء )ص( افزود: 
آسیب پذیری مردم در برابر تهاجم موشکی و هوایی 
دشمن را به شهرها و مردم بی دفاع به قدرت موشکی 
و پدافند هوایی تبدیل کردیم. نگرانی و فشار دشمن 
و بهانه جویی در برابر موشک های دقیق، نقطه زن و 
ناوزن ما، به این دلیل است که می بیند ایران صاحب 

قدرت موشکی به صورت مستقل است.

وی تأکید کرد: ایران سیاست های دفاعی خود 
را مستقل از قدرت منافع بیگانه و سلطه گر تعریف 
می کند و در چارچوب منافع ملت ایران و کشــور 

انجام می دهد.
سرلشکر رشید اظهار داشــت: دشمن از این 
سیاســت ها و قــدرت تحقق آن نگران اســت؛ نه 
حجم و شــکل موشک یا شعارهایی که بر روی آن 
نوشــته می شود که البته آن هم مهم است. ضعف 
در برابر حملات دشــمن به نفتکش ها و کشتی ها 
برای صــادرات و واردات را با برخورداری از قدرت 
دریایی به برتری ایران و ضعف تحقیرآمیز دشمن 

تبدیل کرده ایم.
فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء )ص( با بیان 
اینکــه امروز بحث بر روی امنیت و ثبات در خلیج 
 فارس و تنگه هرمز بدون در نظر گرفتن منافع ملت 
ایران از جمله صدور نفت، امکانپذیر نیست، اظهار 
داشــت: به دشمن هشدار می دهیم درباره قدرت و 
اراده ملت ایران، دچار اشتباه در محاسبه نشود که 

پرهزینه خواهد بود.
گزارش برجام

حجت الاسلام علیرضا سلیمی در جلسه علنی 
دیروز مجلس شورای اسلامی طی تذکری شفاهی، 
اظهار داشت: قرار بر این بود که کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس هر 6 ماه یک بار 
گزارشــی در باره روند اجرای برجام به مجلس ارائه 
دهد. متأسفانه یک سال است که کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس چنین گزارشی را 
جهت قرائت در صحن علنی مجلس ارائه نکرده است.

نماینــده مردم محلات در مجلس در ادامه در 
تذکری به سازمان صدا و سیما، گفت: صدا و سیما 
به ویژه در برنامه های پخش زنده باید از افرادی دور 
اندیش دعوت کند که در صحبت های خود مصالح 
ملی را رعایت کنند؛ متأســفانه گاهی می بینیم از 
شبه کارشناسان در صدا و سیما استفاده می شود و 
آنان مسائل اختلاف آمیز مذهبی را در مباحث خود 

مطرح می کنند.
علی لاریجانی در پاســخ به تذکر اول سلیمی 
گفت: گزارش برجام سر موقع از سوی وزارت خارجه 
ارائه شد و به کمیسیون امنیت ملی مجلس ارسال 
شــده و این کمیسیون در حال بررسی آن است و 
صدا و سیما و دیگر رسانه ها از مطرح شدن مسائل 
اختلافی بین مذاهب در رسانه های خود پرهیز کنند 

و دقت لازم در این باره باید صورت گیرد.
همچنین لازم به ذکر است که اصغر سلیمی 
ســخنگوی کمیسیون شــوراها و سیاست داخلی 
مجلس در گفت وگو با خبرگزاری مهر اظهار داشت: 
با توجه به اینکه ایرادات شــورای نگهبان و مجمع 
تشــخیص به طرح استانی شدن انتخابات ایرادات 
اساسی و ریشه ای است، اســتانی شدن انتخابات 
منتفــی اســت و مجلس هم قصدی بــر اصرار بر 

آن ندارد.

پژمانفر، نماینده مشهد در صحن علنی:

وضع موجود و نابسامانی ها محصول دو تفکر اصلاحات و اعتدال است

اخیراً با نقض مکرر معاهده بین المللی برجام که امروز در میان 
اقشار مختلف مردم ایران و مسئولان نظام اسلامی نماد بدعهدی آمریکا 
محسوب می شود، شاهد زورگویی و خصومت ناجوانمردانه آمریکا و 
اروپا هستیم که قصد دارند با بازگرداندن تحریم ها دستاوردهای ملت 

ایران را به گروگان بگیرند.
آنچه مسلم است اینکه دشمن با تحریم همه جانبه اقتصادی سعی 
در توقف شــریان های اصلی رشد و توسعه کشور و ایجاد نارضایتی 
عمومی با محوریت انزوای سیاسی و اقتصادی ملت ایران را دارد و برجام 
بازیچه ای بیش برای توقف ملت ایران از دستیابی به فناوری هسته ای 
و فضایی نبوده است. حال سؤال اینجاست چرا دشمن در پی توقف 
ملت ایران برای رسیدن به این فناوری های راهبردی می باشد؟ پاسخ 
کاملاً شفاف است؛ در آینده نزدیک با اتمام نفت و منابع انرژی فسیلی، 
دو اصل مطلق آینده بشــری را تضمین خواهد کرد و آن دستیابی 
به منابع انرژی نوین با محوریت دانش هســته ای و دانش ارتباطات 
بر مبنای صنعت فضایی اســت به گونه ای که اگر کشوری تسلط بر 
این دو فناوری داشته باشد آینده جهان را در اختیار خواهد داشت. 

دشمنان می دانند با دستیابی ایران اسلامی به فناوری کاربردی و 
عملیاتی هسته ای و فضایی، با اتمام نفت و منابع فسیلی در خاورمیانه 
حکومت های مرتجع منطقه عملًا کارایی خود را در اداره امور داخلی 

خود از دســت می دهند و جمهوری اســلامی ایران به عنوان قطب 
تامین کننده انرژی های نوین در منطقه نظام سلطه را با خطر مواجه 
خواهد کرد و محور هدایت کشورهای اسلامی به تکامل و توسعه پایدار 
خواهد بود. نظام سلطه با گران نگه داشتن و انحصاری کردن صنعت 
هسته ای و انرژی های نو، سیاست بهره گیری از نفت و انرژی فسیلی 
را در دستور کار دارد تا با اتمام این دو منبع کشورهای عرضه کننده 
نفت را فقیر کند و در نهایت آینده جهان را بدون کوچک ترین نقش 
 این کشــورها به دســت بگیرد و بدون هیچ جنگی بر این کشورها 

فایق آید.
حال که ایران اسلامی با وجود فشارها قدم های اساسی در صنعت 
فضایی و هسته ای که دو بال پرواز آینده جهان اسلام به رشد و تعالی 
در تقابل همه جانبه با جهان سلطه است برداشته و چرخه تکنولوژی 
هــر دو دانش را تکمیل کرده اســت و حال کــه نوبت بهره برداری 
عملیاتی رسیده است دشمن با توطئه برجام سعی در بریدن بال های 
پرواز نظام اســلامی در حوزه تکنولوژی را دارد. در این شرایط نظام 
اســلامی می تواند با طراحی و ساخت پیشــران هسته ای که نمود 
کاربردی دانش هسته ای در صنعت دفاعی است، ضربه مهلکی را بر 
پیکره دشمنان وارد کند چرا که با دستیابی به تکنولوژی ساخت این 
محصول استراتژیک ما می توانیم زیردریایی های حامل موشک های 

بالســتیک میان برد و کروز را تا عمق اقیانوس ها پیش ببریم بدون 
اینکه زیردریایی ما برای هواگیری سوخت فسیلی به سطح آب بیاید 
و این موضوع زمینه شناسایی آن توسط سونارهای دشمن را فراهم 
کند و سال ها به سوخت نیازی نداشته باشیم و این مهم بزرگ ترین 
دستاورد نظامی برای یک کشور در عرصه پاسخ تهدید خاك در مقابل 
خاك محسوب می شود چراکه با تهاجم احتمالی دشمنان فرامنطقه ای 
می توان با شلیک موشک های بالستیک میان برد که سیستم دفاع ضد 
موشکی دشمن از رهگیری آن عاجز است مغز متفکر توطئه را از اعماق 
اقیانوس ها در عمق خاك خود مورد هدف قرار  داد و او را پشیمان 
کرد و این دکترین دفاعی بزرگ ترین عامل بازدارنده و توسعه راهبرد 

دفاعی برای نظام اسلامی خواهد بود. 
از آنجایی که با دستیابی به دانش هسته ای در حوزه غنی سازی 
اورانیوم چرخه اصلی این فناوری تکمیل شــده است نظام توانایی 
ساخت پیشران هســته ای را هم بالفعل و هم بالقوه دارا می باشد و 

نباید در اجرای آن تعلل شود.
از ســوی دیگر می توان به موازات دستیابی به این تکنولوژی با 
ســاخت باطری های هسته ای زمینه دستیابی به تکنولوژی ساخت 
ماهواره های مدار ژئو را فراهم آورد که نویدبخش توسعه همه جانبه 

صنعت ارتباطات بر مبنای فناوری فضایی خواهد بود.

ساخت پیشران هسته ای و توسعه فناوری فضایی
پاسخ نقض برجام

نگاه

 محمدحسین ذوالفقار

دستیار فرمانده ارتش با بیان اینکه امکان 
وقوع جنگ به هیچ عنوان وجود ندارد، گفت: 
نیروهای مسلح در آمادگی کامل به سر می برند.

امیر حسن سیفی، دســتیار فرمانده ارتش در 
گفت وگو با مهــر در مورد برآورد آمریکا از نیروهای 
مســلح ایران گفت: برآورد درســت آمریکا از توان 

نیروهای مسلح موجب عدم تعرض شده است.
ســیفی در مــورد اخبار مربوط بــه حضور ناو 
هواپیمابر آمریکا در خلیج  فارس نیز گفت: دشمنان با 
انتشار خبر حضور ناو هواپیمابر آمریکا در خلیج  فارس 
می خواهند در جامعه ترس و وحشت ایجاد کنند تا 
انسان هایی که ایمان واقعی ندارند و حاضر نیستند 
برای دفاع از کشور هزینه دهند را جذب خود کنند.

وی با تأکید بر اینکه عملکرد ایران اسلامی در 4 
دهه گذشته نشان داده است که امکان ندارد آمریکا 

بتواند اقدامی را علیه ایران اسلامی در منطقه انجام 
دهد و در آن اقدام پیروز شود، تصریح کرد: آنها جان 
افراد، تجهیزاتشان و پرستیژ بین المللی برایشان بسیار 
مهم است و ایران اسلامی می تواند هزینه های بسیاری 
برای آمریکا ایجاد کنند و در نهایت به سرافکندگی 

آمریکا منجر خواهد شد.
دســتیار فرمانده کل ارتش همچنین در مورد 
نمایش آمریکایی ها در خلیج  فارس نیز گفت: شما 
بدانید آمریکایی ها اگر می توانستند با ایران وارد جنگ 
شوند، نیازی به آمدن در خلیج  فارس نبود. مگر برای 
تهاجم به عراق و افغانستان نمایشگاه تجهیزات راه 
انداختند؟ آنها می خواهند با ایجاد ترس درون جامعه 
ما، برای خود یارگیری کنند و ملت ایران را بترسانند.

امیر ســیفی در مورد امکان وقوع جنگ نیز با 
صراحت گفت: امکان وقوع جنگ به هیچ  عنوان وجود 

ندارد و اگر هم وجود داشته باشد نیروهای مسلح در 
آمادگی کامل به سر می برند و پاسخی پشیمان کننده 

به دشمن می دهند.
وی در مورد درســی که می تــوان از عملیات 
بیت المقدس )فتح خرمشهر( گرفت نیز اظهار داشت: 
فتح خرمشهر نمایشی از قابلیت، لیاقت و توانمندی 
ملت ایران برای دفاع از خاك و شرف خود بود. این 
ایستادگی به ما یادآوری می کند اگر با هم متحد باشیم 
و تــوان خود را به میدان عمل بیاوریم، می توانیم بر 
مشکلات و مسائل غلبه کنند و پیروز و سربلند باشیم.
دســتیار فرمانده کل ارتش با بیان اینکه ارتش 
ایــران در زمان رژیم پهلــوی یک ارتش زینتی بود 
و توان ایســتادگی مقابل دشمنان را نداشت، اظهار 
کرد: یکی از بزرگ ترین حق هایی که انقلاب اسلامی 
بر گردن نیروهای مسلح دارد، تبدیل نیروی مسلح 

زینتی به نیروی مسلح رسالت محور است که در آن 
عقاید، اخلاق و احکام اساس آن را تشکیل می دهد.

سیفی گفت: ارتش و نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران، نیروهایی رسالت محوری هستند که 
به همین دلیــل از توان و اقتدار بالایی برخوردارند. 
دشمنان ما در برآوردهای اطلاعاتی خویش شناختی 
از ارتش رسالت محور ندارند و در جهان تاکنون نظامی 
وجود نداشته که یک ارتش رسالت محور را تبلیغ و 
ترویج کند. وی افزود: در دانشگاه های نظامی جهان 
نیز ارتش های زینتی و مأموریتی تدریس می شــود 
و مقاله ای علمی پژوهشــی، علمی ترویجی، کتب، 
پایان نامه و رساله ای که این گونه نیروی مسلح »رسالت 
محور« را معرفی کنند وجود ندارد. به  عبارت دیگر در 
ایــن زمینه قصور کرده ایم و در گام دوم انقلاب باید 

جبران کنیم تا ما را بهتر بشناسند.

با  اشاره به نمایش نظامی آمریکا در خلیج  فارس 
دستیار فرمانده كل ارتش: دشمنان می خواهند در جامعه ترس و وحشت ایجاد كنند

ســردار فدوی گفت: این ناو ها قابلیت 
عملیاتی ندارند و کاملا در کنترل نیرو های 

عملیاتی ارتش و سپاه هستند.
ســردار دریادار پاسدار علی فدوی، جانشین 
فرمانده کل سپاه در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران، 
دربــاره حضور ناو های آمریکایی در منطقه اظهار 
کرد: امروز و در زمان حاضر کمترین تعداد ناو های 
آمریکا و هم پیمانانش در خلیج  فارس مســتقر 
هستند. این در حالی است که در گذشته بیش از 

300 فروند ناو آمریکایی و از 9 فروند ناو هواپیمابر 
 5 فرونــد ناو هواپیمابر در خلیج فارس مســتقر 

بودند.
وی ادامه داد: در آن شرایط نه تنها رزمندگان 
ما خوف بــه دل راه نمی دادند بلکه باعث خوف 
و هراس آنها می شــدند. مســئله حضور ناو های 
آمریکایی در دوران کنونی هم مسئله مهمی نیست 
و این ناو ها قابلیت عملیاتی ندارند و کاملا در کنترل 

نیرو های عملیاتی ارتش و سپاه هستند.

سردار فدوی با  اشاره به احاطه نیرو های مسلح 
کشورمان در خلیج  فارس تاکید کرد: سال هاست 
کــه این احاطه وجود دارد به نحوی که آنها برای 
حرکت در خلیج  فارس و تنگه هرمز حتما باید با 
نیرو های مستقر کشورمان در شمال تنگه هرمز 
مکالمه کرده و اجازه عبور بگیرند و توانایی نزدیک 

شدن به آب های ساحلی ما را ندارند.
وی افزود: چند ســال قبــل ایده ای به ذهن 
دوســتان رسید که اینجا خلیج فارس است و هر 

کســی که قصد عبــور از آن را دارد باید به زبان 
فارســی صحبت کند. اکنون تمام ناوهایی که در 
منطقه هستند به زبان فارسی صحبت می کنند و 
این به معنای اقتدار است البته این مکالمات هم 

چندین بار در تلویزیون پخش شد.
جانشــین فرمانده کل ســپاه در پاســخ به 
سؤالی مبنی بر برگزاری رزمایش در سال جاری 
تاکید کرد: نیرو های مسلح طبق برنامه هر سال 
رزمایش های مختلف را برنامه ریزی و اجرا می کنند.

درباره حضور ناو های آمریکایی در منطقه مطرح شد

سردار فدوی: ناو های آمریکایی به طور كامل تحت كنترل هستند

معاون  اشتغال و خودکفایی کمیته امداد 
امام خمینی)ره( گفت: کمیته امداد در سال 
گذشته یک سوم از مشاغل کشور را با کمتر 
از نیم درصد از مجموع تسهیلات  اشتغالزایی 

کل کشور فراهم کرده است.
حجت اله عبدالملکی در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه سال گذشته 148 هزار فرصت شغلی از طریق 
کمیته امداد ایجاد شده است، افزود: حدود 136 هزار 
فرصت شغلی از طریق اجرای طرح های اقتصادی و 
12 هزار شغل نیز از طریق کاریابی برای مددجویان 

فراهم شده است.
عبدالملکی با بیان اینکه این عدد برای سال 97 
یک  سوم  اشتغال کل کشور را شامل می شود، اظهار 

داشــت: بنا برگزارش شورای عالی  اشتغال، خالص 
مشاغلی که سال گذشته در کشور ایجاد شده 460 
هــزار مورد بوده که 160 هــزار مورد آن مربوط به 

کمیته امداد است.
وی با بیان اینکه به طور متوسط از سال 90 تا 
96 کمیته امداد 20 درصد از مشاغل کل کشور را 
ایجاد کرده، گفت: سال گذشته، سال سختی در حوزه 
 اشتغال بود؛ به طوری که با رکود تورمی سنگین و 
نرخ رشد منفی در کشور روبه رو بودیم. همین موضوع 
باعث شد تا بسیاری از صنایع تعطیل شوند، با این 
حال کمیته امداد توانست یک سوم اشتغال کشور را 
با کمتر از نیم درصد از کل منابع تسهیلاتی به خود 

اختصاص دهد.

معاون  اشتغال و خودکفایی کمیته امداد با  اشاره 
به گزارش قائم  مقام بانک مرکزی در جلسه شورای 
عالی  اشتغال نیز گفت: سال گذشته 650 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات در کل کشور برای  اشتغال پرداخت 
شده است که سهم کمیته امداد از این میزان تنها 
2 هزار و 300 میلیــارد تومان معادل  0/3 درصد 
تسهیلات کل کشور بوده است. رمز موفقیت کمیته 
امداد در این حوزه این اســت که موضوع پرداخت 
وام، حلقه آخر  اشــتغالزایی کمیته امداد اســت و 
اقداماتی مثل آموزش، حمایت، بازاریابی و توان افزایی 
مددجویان در حلقه های قبل از پرداخت وام قرار دارد.

عبدالملکی با  اشاره به اینکه از دو سال پیش با 
توجه به تحولات کســب و کار در دنیا فعالیت های 

اســتارتاپی و دانش بنیان، وجه غالب به کســب و 
کار شده اند، اظهار داشــت: ما نیز در کمیته امداد 
برنامه ریزی کردیم تا وارد مشاغل دانش بنیان شده 
و کسب و کارهای نوین را ایجاد کنیم. حدود 200 
هزار نفر از مستعدان  اشتغال کمیته امداد نیز از این 

طریق وارد حوزه  اشتغال شدند.
 اشــتغالزایی 5500 میلیــارد تومانی 

مددجویان کمیته امداد
وی همچنین در گفت و گو با فارس اعلام کرد: 
در سال گذشته طرح های اشتغال زایی کمیته امداد 
5500 میلیارد تومان را عاید خانواده های محرومین 
کرده است و این مبلغ از مستمری که کل خانواده های 

تحت پوشش دریافت می کنند بیشتر است.

معاون  اشتغال و خودکفایی کمیته امداد خبر داد

ایجاد یک سوم مشاغل كشور با كمتر از نیم درصد تسهیلات  اشتغالزایی

بقیه از صفحه 2
نگاهی به مواضع و عملکرد طراحان و بازیگران این سناریوی تبلیغاتی نشان می دهد که این مدعیان طی 6 سال 
گذشته با حداکثر اختیارات و امکاناتی که در اختیار داشته اند، ، کمترین اقدامی در راستای بهبود شرایط اقتصادی 

و معیشتی مردم انجام نداده اند.
شــش ســال تمام، آمریکا و اروپا را بزك کردنــد و قول امروز و فردا را برای رونق اقتصــادی دادند. اما حالا که 

چک هایشان بی محل از آب در آمده، هر روز با بازی تازه ای مردم را سرگرم می کنند.
یک روز می گویند جنگ قریب الوقوع است و بنابراین باید با ترامپ مذاکره کرد. دیگری می نویسد، شماره تلفن 
به ترامپ بدهید و سومی می گوید ترامپ را به تهران دعوت کنید. یک روز مردم را با جنگ هراسی مشغول می کنند، 

روز دوم با هیجان دوباره مذاکره، روز سوم با ادعای فقدان اختیارات و...
برای آن عده که توان پاســخگویی درباره عملکرد خود و انتظارات به حق مردم را ندارند همین بهتر اســت که 
همه چیز را به ســمت دیگر بکشــانند. برایشان بهتر است که مدام مردم را در خوف و رجا نگه دارند و بگویند: »صبر 

کنیم ببینیم چه می شود«
از ســوی دیگر ظاهرا برای دولتمردان هم خیلی راحت تر اســت که رکود، تورم، مشــکلات ارزی و بی برنامگی 
خودشان در اداره کشور را سرپوش گذاشته و همه مسائل کشور را به سیاست خارجی و سازش و مذاکره با غربی ها 
گره بزنند. انگار نه انگار که قبل از مذاکره با غربی ها ما کشوری داشتیم که با همه تحریم های ظالمانه و تاریخی داشت 
ادامه می  داد و تازه دیوار تحریم ها به گواه اوباما ترك برداشــته بود. روزگاری که کم اهمیت ترین اخبار کشــور بحث 
نشســت های شــورای عالی امنیت ملی و اروپا و رئیس آژانس هسته ای یا اظهارات مقامات آمریکایی و غربی بود. آنها 
در خوش بینانه ترین حالت نمی خواهند بپذیرند که موضوع سیاست خارجی می تواند بخشی از مسائل کشور باشد، نه 
همه مسائل کشور. آنها نمی خواهند باور کنند که با گره زدن همه مسائل کشور به بیرون مرزها، ایجاد ضرب الاجل و 
بحث درباره مذاکرات و جلسات آتی تنها مردم را به سمت رکود و نشستن و دیدن اینکه چه می شود سوق می د هند 

و داخل کشور را هم در خوف و رجا نگه می دارند.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

مشکل كشور نه جنگ است نه مذاكره
مسئولیت های بر زمین مانده دولت است


